
آرمان ملی: در آستانه شروع مسابقات جام ملت های آسیا 
2024 ، مصدومیت هر سه بازیکن ایرانی تیم مایورکا پالما انتقاد 

وحید شمسایی را به دنبال داشت. 
 مشکل 

حضور لژیونرهای فوتسال کشورمان در مسابقات جام 
ملت های آسیا 2024 همچنان مسأله ای حل نشده در فوتسال 
ایران باقی مانده و ممکن است تیم ملی ایران نتواند از تمام 
قدرت خود در مهمترین رقابت ملی فوتسال قاره کهن بهره 
ببرد. جام ملت های فوتسال آسیا قرار بود اوایل سال 2024 
یعنی در دی ماه 1402 برگزار شود. انصراف چین از میزبانی 
جام ملت های فوتبال آسیا 2023 اما همه چیز را خراب کرد و 
این تورنمنت به دی ماه 1402 در قطر منتقل شد تا فروردین 
1403 به عنوان زمان جام ملت های فوتسال آسیا 2024 برگزیده 
شود. با توجه به اینکه رقابت تیم های ملی آسیا در فیفادی 
برگزار نمی شود و لیگ های اروپایی در آن برهه زمانی همچنان 
در جریان خواهند بود، چهار بازیکن تیم ملی ایران در اسپانیا 
نیاز به دریافت مجوز از باشگاه های خود دارند. سعید احمد 
عباسی در تیم وینیا آلبالی والدپنیاس عضویت دارد و حسین 
طیبی، مسلم اولادقباد و سالار آقاپور در قهرمان فصل 23- 
2022 اروپا یعنی تیم مایورکا پالما بازی می کنند که در طول 
رقابت های آسیایی باید در لیگ برتر اسپانیا یا لیگ قهرمانان 
اروپا شرکت کنند. اوایل اسفند ماه گذشته سرمربی تیم وینیا 
آلبالی در گفت وگویی تلویزیونی از موافقت این باشگاه با 
حضور احمد عباسی در جام ملت های آسیا خبر داد. شرایط 
اما برای ایرانیان پالما متفاوت است. شنیده می شود مدیران 
این باشگاه اعلام کرده اند موافق حضور مثلث ایرانی خود در 
گر طیبی، اولادقباد و آقاپور  جام ملت های آسیا نیستند و ا
در اردوی پالما حاضر نشوند، این بازیکنان باید جریمه ای 
به باشگاه پرداخت کنند. مایورکا پالما روزهای اول و هشتم 
اردیبهشت به مصاف ال پوسو مورسیا و خائن می رود و روز 
14 اردیبهشت در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
بازی می کند. این در حالی است که ایران از 30 فروردین تا 
گر  9 اردیبهشت درگیر جام ملت های آسیا خواهد بود و ا
گردان وحید شمسایی به فینال رقابت ها برسند، سه  شا
لژیونر ایرانی مایورکا پالما پنج روز بعد باید در لیگ قهرمانان 

اروپا به میدان بروند.
 مشکل مشابه 

تیم ملی ژاپن نیز که مدافع عنوان قهرمانی جام به شمار 
می رود، با مشکلی مواجه دست و پنجه نرم می کند. رسانه »55 
گا به بازیکنان  Futsal« گزارش داد که باشگاه های بارسلونا و برا
اپنی خود تنها برای فیفادی اجازه داده اند که به اردوی  ژ
سامورایی آبی ملحق شوند. کوکورو هارادا در تیم بارسلونا 
گا بازی می کند. فیفادی ماه  عضویت دارد و رافائل هنمی در برا
آوریل از 18 تا 29 فروردین 1403 خواهد بود و جام ملت های 

آسیا از روز پایانی این بازه یعنی 29 فروردین آغاز می شود!
 صحبت سرمربی 

وحید شمسایی درباره نایب قهرمانی تیم ملی فوتسال 
کش  ایران در تورنمنت ویتنام با حضور تیم های ویتنام، مرا

گفت: پس از پایان لیگ، بدنسازی  و نیوزیلند، به تسنیم 
پُرفشاری پشت سر گذاشتیم و سه دیدار دوستانه در برنامه 
داشتیم. ویتنام چند دوره نماینده آسیا در جام جهانی بود و 
کش  نیوزیلند به جام جهانی صعود کرده است. تیم قدرتمند مرا
نیز همانند برزیل، دو تیم دارد که یکی شامل لژیونرهای این 
کشور است و یکی شامل بازیکنان قدیمی. وی با بیان اینکه 
کادر فنی ایران در تورنمنت های اخیر به دنبال آزمایش 
بازیکنان در پُست های مختلف بود، تصریح کرد: یک بازیکن ما 
مشکل خروج از کشور داشت و یک بازیکن دیگر به خاطر مسأله 
سربازی نتوانست به ویتنام بیاید. سالار آقاپور یک روز قبل از 
اعزام به ما پیوست که از کریمیان )سرپرست تیم ملی( تشکر 
می کنم که کارهای نظام وظیفه او را انجام داد. آقاپور مصدوم 
کش به میدان رفت. سرمربی  بود و فقط دو دقیقه مقابل مرا
تیم ملی فوتسال با بیان اینکه بازیکنانی چون مهدی کریمی 
و محمدرضا سنگ سفیدی دچار سرماخوردگی شده بودند، 
گفت: تمام تلاش خود را کردیم تا شرایط بازیکنان را بررسی 
کنیم و با گذشت زمان، بهتر از قبل شدیم. مقابل ویتنام با 
هشت بازیکن بازی کردیم که دو نفر هم دروازه بان بودند. چهار 
بازیکن خودمان را مقابل ویتنام در اختیار نداشتیم و استراتژی 
تیمی خودمان را نسبت به دو دیدار اول تغییر دادیم. وی 
آیا ممکن است  درباره مصدومیت حسین طیبی و اینکه 
همانند محمد ناظم الشریعه در جام جهانی 2021، نام طیبی را 
، اظهار داشت:  در لیست جام ملت های آسیا بگنجاند یا خیر
طیبی بازیکن کلیدی و درجه یک ما بود که تا چهار هفته دیگر 
نمی تواند بازی کند و در جام ملت ها غایب است. پزشکان 
به کادر فنی گفته بودند طیبی می تواند بازی کند که حسین 

دعوت شد. شمس در سال 2007 محمد کشاورز را برای دو بازی 
دعوت کرد و همین اتفاق بعداً برای حسن زاده افتاد. سرمربی 
تیم ملی فوتسال با اشاره به شرایط مرد سال 2022 فوتسال آسیا 
گفت: اولادقباد مصدومیتی دارد که برای بررسی شرایط باید 
در ایران MRI بدهد. مسلم روز پنجشنبه وارد ایران می شود 
و وضعیت او در هاله ای از ابهام است. سالار آقاپور هم باید به 
سونوگرافی برود تا وضعیت او مشخص شود. با همه این شرایط 
باید بهترین عملکرد را در جام ملت های آسیا داشته باشیم 
و داشتن هر تفکری جز قهرمانی اشتباه است. شمسایی در 
ادامه به تسنیم گفت: باید قهرمان آسیا شویم؛ اولاً چون ایران 
هستیم و دوماً چون رئیس کمیته فوتسال AFC یک ایرانی 
)مهدی تاج( است. او مسئول برگزاری بازی هاست و چون یک 
ایرانی در آن سمت فعالیت می کند، باید تلاش کنیم. بازی های 
ک خوبی برای ارزیابی نیست. ایران در سال 2016  دوستانه ملا
مغلوب تایلند شد، اما همان تیم به قهرمانی آسیا و رتبه سوم 
جام جهانی رسید. ما دو بار ژاپن را شکست دادیم، اما این تیم 
را در جایی نبردیم که باید می بردیم )فینال جام ملت های 
آسیا(. وی در پاسخ به این پرسش که آیا مسلم اولادقباد برای 
بازی در جام ملت های آسیا باید جریمه ای به باشگاه مایورکا 
، یادآور شد: باید هزینه درمان مسلم  پالما پرداخت کند یا خیر
را هم بدهند! شش ماه درباره لژیونرها صحبت می کردیم. حالا 
طیبی مصدوم شده و مربی پالما باید پاسخگوی این مسأله 
باشد. اولادقباد را با مصدومیت به ما دادند و گفتند ایران 
باعث مصدومیت مسلم شد! مربی پالما و برخی دوستان که 
حافظ منافع اسپانیا شده اند، حالا پاسخگوی مصدومیت 

سه بازیکن باشند.
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انتقاد از مصدومیت 3 لژیونر فوتسال ایران؛

مربی پالما و حافظان منافع اسپانیا پاسخگو باشند!

گواردیولا: من همیشه طرفدار  
منچستریونایتد هستم! 

در حساس ترین بازی هفته سی ودوم لیگ 
برتر انگلیس لیورپول و منچستریونایتد به 
مصاف هم خواهند رفت. این بازی یکشنبه 
19 فروردین برگزار خواهد شد. به نوشته 
اسپورت، پپ گواردیولا درباره این سوال 
که آیا در این بازی هوادار منچستریونایتد 
طرفدار  همیشه  من  بله  گفت:  است، 
در  گواردیولا  بوده ام.  منچستریونایتد 
پاسخ به اظهار نظر عجیب روی کین درباره 
هالند که او را مهاجمی در سطح لیگ دسته 
کنش نشان  چهارم خوانده است، اینگونه وا
داد: اصلا با روی کین موافق نیستم. مثل 
کین مربی در  روی  بگویم  که  این است 
سطح لیگ دسته چهارم است. به نظرم 
هالند بهترین مهاجم جهان است و فصل 
قبل کمک زیادی به ما کرد تا سه گانه را به 

دست بیاوریم.

ویژه

لوآن پولی دروازه بان برزیلی 
پس از شرکت در تمرینات 
و بازی دوستانه و با تایید 
ساکت الهامی به تیم فوتبال 
نساجی مازندران پیوست. 
قرارداد این بازیکن تا پایان 

فصل است .

وز از رقابت های  در اولین ر
انتخابی والیبال نشسته بانوان 
برای کسب سهمیه پارالمپیک 
پاریس، بانوان والیبال نشسته 
ایران در اولین دیدار به مصاف 
ژاپن رفتند و موفق به شکست 

این تیم شدند. 

ست  ا ر  ا و مید ا ی  میر ا حید  و
در آغاز 3۷ سالگی بتواند برای 
پرسپولیس موثر واقع شود و پس از 
پشت سر گذاشتن دوران سخت 
به   ، ینگ همستر میت  و مصد
پرسپولیس برای دفاع از عنوان 

قهرمانی کمک کند.

ت
شــ

س نو
عک

        3۷ سالگی   خرید برزیلی برد

گفتوگو

استقلال  پیشکسوت  ورمزیار  صادق 
گردان  شا عملکرد  خصوص  در  تیم ملی  و 

قلعه نویی و نکونام صحبت کرد. 
   در خصوص عملکرد تیم ملی در دو 
دیدار اخیر مقابل ترکمنستان چه نظری 

دارید؟
 پیروزی مقابل ترکمنستان از قبل مشخص 
بود، اما تیم ملی باید با تیم های بزرگ آسیا بازی 
کند. فدراسیون فوتبال باید از همین امروز به 
فکر این موضوع باشد. رایزنی با چند تیم بزرگ 
و صاحب فوتبال که باعث شود تیم ملی ما 
محک جدی خورده، نقاط ضعف برطرف شود 
تا با قدرت کامل مقابل حریفان قرار گرفته و به 

جام جهانی صعود کنیم. 
   نظر شما در مورد جوانگرایی در تیم ملی 

چیست؟
 چند بازیکن با میانگین سنی بالا حضورشان 
در جام جهانی به صلاح نیست و باید جای 
خود را به جوانان بدهند، اما نباید از باتجربه ها 
به سادگی گذشت و نمی شود به یکباره هم تیم 
را به طور کامل تغییر داد. ترکیبی از بازیکنان 
جوآنکه انگیزه بالایی دارند در کنار با تجربه ها 
می تواند یک تیم ملی پرقدرت را به وجود 

بیاورد. 
ل را چگونه ارزیابی     وضعیت استقلا

می کنید؟
 مشکلات مدیریتی و مالی، اختلاف بین 
مدیرعامل و سرمربی همه دست به دست هم 
دادند تا استقلال شرایط سختی پیدا کند، اما با 
همدلی و صمیمیتی که بین کادر فنی و بازیکنان 
وجود داشت و همچنان وجود دارد استقلال 
گر این روند و  توانست صدرنشین لیگ شود و ا
حمایت هواداران ادامه پیدا کند به طور حتم 
آبی ها می توانند جام را بالای سر ببرند. استقلال 
درون دروازه و خط دفاع فوق العاده عمل 
کرده است. حسینی همین روزها آماده ترین 
دروازه بان حال حاضر فوتبال ایران است و 
توانسته دروازه اش را در بازی های زیادی بسته 
نگه دارد، اما نکونام برای فصل آینده و حضوری 
پرقدرت در لیگ جام حذفی و حتی لیگ 
قهرمانان باید بازیکنان جدید و خوبی را در 
خط هافبک و حمله به خدمت بگیرد تا بتواند 

با قدرت بیشتری کارش را ادامه دهد. 
   از نظر شما شانس آبی ها برای قهرمانی 

در لیگ چقدر است؟
 قهرمانی دور از دسترس استقلال نیست 
به شرط آنکه به یک نکته مهم توجه کند و آن 
گر استقلال از حاشیه ها دوری  آرامش است. ا
کند و آرامش داشته باشد به طور حتم به 

قهرمانی خواهد رسید. 

ورمزیار:
قهرمانی دور از 

دسترس استقلال نیست

رکوردشکنی تاریخی لبران جیمز  
ایسنا: فوق ستاره تیم بسکتبال لس آنجلس 
، امتیازآورترین بازیکن تاریخ بسکتبال  لیکرز
جهان شد. لبران جیمز فوق ستاره تیم 
، همچنان در  بسکتبال لس آنجلس لیکرز
کنون موفق  بالاترین سطح قرار دارد و ا
شده رکورد بیش ترین امتیاز کسب شده 
توسط یک بازیکن بسکتبال در رقابت های 
مختلف را شکسته و از آن خود کند. لبران 
کسب امتیاز در  ، از نظر  جیمز طبق آمار
هر بازی، نسبت به سال های اولیه دوران 
خود نه تنها افتی نداشته بلکه پیشرفت 
کنون با عبور از »اسکار  هم کرده است. او ا
اشمیت« برزیلی، امتیاز آورترین بازیکن 
گرفتن  با در نظر  تاریخ بسکتبال جهان 
همه مسابقات شده است. این رکورد پیش 
از این با 49 هزار و 737 امتیاز در اختیار 
کنون لبران جیمز  اشمیت برزیلی بود، اما ا
، در این بخش  با 49 هزار و 738 امتیاز
امتیاز  رکورد  جیمز  است.  رکورددار  هم 
آورترین بازیکن تاریخ NBA را هم در اختیار 
یکمین  و  بیست  ساله،   39 جیمز  دارد. 
فصل حضور متوالی در لیگ NBA را تجربه 
نظر  از  شده،  اعلام  آمار  طبق  و  می کند 
، ثبت پاس گل و ریباند، تقریبا  کسب امتیاز
همان روند فوق العاده سال های ابتدایی 

فعالیتش را با افت بسیار ناچیز دارد. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
تسنیم: یکی از موارد مربوط به بارگذاری مدارک باشگاه 
پرسپولیس برای کسب مجوز حرفه ای پرونده مالیاتی بوده 
که همچنان پرونده آن باز است. دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال در اولین اقدام برای کسب مجوز حرفه ای، تا تاریخ 11 
فروردین ماه فرصت داشتند تا مدارک مالی خود را در سامانه 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به ثبت برسانند. اتفاقی که به گفته 
مسئولان هر دو باشگاه با موفقیت انجام شده و با تسویه 
حساب های صورت گرفته، مدارک مالی سرخابی ها در سامانه 
مربوطه بارگذاری شده است. پس از این اتفاق شایعاتی 
ح شد که  پیرامون بدهی مالیاتی باشگاه پرسپولیس مطر
پیگیری تسنیم نشان می دهد پرونده مالیاتی این باشگاه 
همچنان در جریان است و هنوز قطعی نشده است. باشگاه 
پرسپولیس ظاهراً بابت بدهی مالیاتی خود در سال های 
گذشته، دارای پرونده مالیاتی بیش از 300 میلیارد تومانی بوده 
که به این مبلغ اعتراض کرده است. این پرونده ابتدا در دیوان 
عدالت اداری بررسی شده و گفته می شود اعتراض پرسپولیس 
نیز مورد قبول قرار گرفته و پرونده برای رسیدگی مجدد به یکی 
از شعب مالیاتی ارسال شده است. باشگاه پرسپولیس مدارک 
مربوط به اعتراض خود به پرونده مالیاتی و در حالی رسیدگی 
بودن این پرونده را در سامانه AFC به ثبت رسانده و به همین 
خ ها را تهدید نمی کند. طبق  دلیل خطری از این بابت سر
مقررات کنفدراسیون آسیا، باشگاه ها برای دریافت مجوز 
حرفه ای نباید بدهی قطعی داشته باشند و بدهی مالیاتی 

پرسپولیس نیز هنوز قطعی نشده است. 

بیــنالمــلل
گردانش در دیدار برابر    سرمربی یوونتوس از عملکرد شا
لاتزیو راضی است. او اعتراضی هم به هواداران یووه داشت. 
یوونتوس در دیدار رفت دور نیمه نهایی جام حذفی ایتالیا 
برابر لاتسیو با دو گل به پیروزی دست پیدا کرد. یووه در حالی 
در این بازی برد که نیمه نخست با تساوی بدون گل به پایان 
رسید و هر دو گل بازی در نیمه دوم زده شد تا آلگری برنده 
نیمه مربیان باشد. به نقل از توتو مرکاتو، آلگری در پاسخ به 
این سوال که بین دو نیمه چه چیزی به بازیکنان تیمش 
گفت تا عملکرد بهتری داشته باشند، اظهار کرد: تنها به آنها 
گفتم که دنبال توپ بدوند و تلاش کنند. این همه چیزی بود 
که خواستم و به همین خاطر است که می گویم فوتبال بازی 
آسانی است. منظور من کاملا روشن است. ما به طرف دروازه 
حریف دویدیم و در نهایت هم راه چاره را پیدا کردیم. آلگری 
کنش نشان  به هوکردن ساندرو توسط هواداران یوونتوس وا
داد. ساندرو در دقیقه 89 به جای ولاهوویچ وارد زمین شد و 
از سوی هواداران یووه هو شد. آلگری گفت: متاسفانه با این 
رفتار هواداران موافق نیستم. ساندرو پنج جام با یوونتوس 
کسب کرده و باید با احترام به او برخورد شود. به هواداران 
احترام می گذارم، اما آنها باید تیم را تشویق کنند. بازیکنان 
یوونتوس امشب بسیار خوب ظاهر شدند و باید هواداران از 
بازی آنها لذت برده باشند. سرمربی یوونتوس در پایان گفت: 
ما امشب بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم و با شایستگی 
به پیروزی دست پیدا کردیم. در نیمه دوم بهتر ظاهر شدیم 
و فرصت های خوبی را خلق کردیم و دو گل هم که به ثمر 
کنون نوبت تمرکز روی لیگ است. باید در سری  رساندیم. ا
A بیشتر تلاش کنیم تا بتوانیم سهمیه لیگ قهرمانان اروپا 

را کسب کنیم. 

میدان دادن به جوان های فوتبال 

با  را  خوبی  خیلی  نتیجه  وقتی  فوتبال  مسابقات  در 
چرا  دادیم،  بزرگ  کار های  به  تن  و  گرفتیم  جوانان مان 
میدان دادن به جوان ترها ادامه دار نبود؟ چرا در 2 بازی 
که  با ترکمنستان تغییرات اتفاق نیفتاد؟ منطق می گوید 
هرچه سریع تر باید در بازی های پیش رو جوان گرایی انجام 
شود. امیر قلعه نویی خط به خط جلو می آید و می خواهد 
نتایج قابل قبولی بگیرد. زمانی که سرمربی قرارداد هدایت 
که سیاست مدیران و نفرات  تیمی را می بندد، باید دید 
ارشد فدراسیون فوتبال چیست و بر همین اساس باید 
خ داده، پاسخ بدهند. از قلعه نویی هم باید  درباره اتفاقات ر
پرسید که آیا وظیفه دارد که نسل تیم ملی را با هر نتیجه ای 
گر به او گفته باشند که حتما باید تیم ملی را به  تغییر بدهد؟ ا
جام جهانی ببرد و نتایج مطلوبی بگیرد، حق مسلم قلعه نویی 
است که هیچ اتفاق خاصی را رقم نزند و فقط نتیجه بگیرد، 
گر فدراسیون  بدون اینکه بازی خوب و جوان گرایی کند. ا
فوتبال بخواهد یک برنامه 10 تا 30 ساله را پیاده کند و نسل 
کند، حتی با تغییر سرمربی  10 سال جوان تر  بازیکنان را 
کند، نهایتاً  تیم ملی نیز نباید هدف و ساختار تغییر پیدا 
نسل فوتبال مان 10 سال جوان تر خواهد شد. لیگ برتری 
که نتواند تغییراتی در ساختارش رقم بزند و نفرات جوان تر را 
به تیم ملی تحویل بدهد نمی توان اسمش را به عنوان لیگ 
، لیگ یک و لیگ دو  تعریف کرد. در بیشتر تیم های لیگ برتر
هیچ سروسامان و شگفتی وجود ندارد و پدیده ای در آنها 
ظهور نکرده است. باید در ساختار باشگاه داری و پروسه 
پایه سازی تغییراتی حاصل شود و بازیکنانی از رده نوجوانان 
به رده سنی بالاتر بروند، اما این رشد و پیشرفت خیلی وقت 
است در لیگ های ایران رخ نمی دهد. تمام باشگاه های دنیا 
برای فیفادی، اردوهای آماده سازی، رقابت های جام ملت ها 
و... برنامه تمرینی مختلف دارند تا نفرات شان از فرم ایده آل 
آمادگی بازی خارج نشوند. اما در باشگاه های ایرانی به خاطر 
تعطیلات بازی های تیم ملی، تیم ها از برنامه های آمادگی 
بازیکنان شان عقب می افتند و مدت زیادی از بازیکنان غافل 
می شوند. در صورتی که چنین موردی را در دنیا نمی بینیم و 
بازیکنان همیشه در اختیار باشگاه شان در اردوهای آمادگی 
که گل محمدی سرمربی پرسپولیس بود،  هستند. زمانی 
یک سری اتفاقات افتاد و بازیکنان تهاجمی برای تیم تأمین 
نمی شد. وقتی یحیی از پرسپولیس رفت همه چیز بر وفق 
مراد اوسمار شد. چون پرسپولیس و سایر تیم های پرطرفدار 
را دوست داریم باید کاری کنند تا ساختار تیم های خوب 

ایرانی هم درست شود. 

محمدرضامهدوی
کارشناسفوتبال

حاج رضایی: هیچ وقت جرأت نکردم خودم را به تختی برسانم
فوتبال  کارشناس  حاج رضایی  امیر 
کشتی هم سررشته دارد  از  که  کشورمان 
گفت وگویی متفاوت درباره این رشته  در 
صحبت کرد؛ از تختی گفت و شکست یزدانی 

 . برابر تیلور
 فوتبال 

حاج رضایی در ابتدا گفت: ابداً در مورد 
فوتبال صحبت نمی کنم، سوای مسائلی که 
اتفاق افتاده، دوره ما تمام شده و نسل جوان 
باید بیاید. این جبر همیشه وجود دارد. 
بعد از پنج سال در برنامه ای حاضر شدم، 
اما آنجا هم راجع به فوتبال حرف نزدم، 
درددلی داشتم و آنها را گفتم و خودم یک 
مقداری تخلیه شدم. واقعیت این است که 

خیلی صحبت ها را نمی شود مطرح کرد، 
امروز دغدغه ام فوتبال نیست. حتی در 
جریان جام ملت ها برایم فرقی نمی کرد 

چه نتیجه ای حاصل شود. گاهی 
کلاسی می گذارم، گاهی گپ و 

گفتی، نویسنده های جوان 
هم گاهی دست نویس شان 
را برایم می فرستند و من 
کمک  آنها  یک مقدار به 
داد:  ادامه  وی  می کنم. 

کارهایی که این روزها می کنم، 
هیچ ارتباطی به فوتبال ندارد. 
در واقع فوتبال برایم هست، 
ولی نیست؛ در حالی که تمام 

عمرم را با فوتبال سپری کردم. 
آن  شکل  مختلف  مقاطع  در 
تغییر کرده اما همیشه بوده، با 
افزایش سن آدم نمی تواند مثل 

جوانی فعال باشد. 
 افتخارات کشتی 

در  کرد:  عنوان  حاج رضایی 
مقدمه باید بگویم که از نوجوانی 

در سالن شهدای هفتم تیر فعلی، کشتی را 
تماشا می کردم. یک برگه همراه داشتم که 
کسی با چه  که چه  جدول مسابقات بود 
گران  کسی کشتی می گیرد. آن روزها تماشا
گر  کشتی هم خیلی کشتی را می دانستند و ا
داور به جای 3 امتیاز مثلاً 2 پوئن می داد 
صدای شان درمی آمد. فنون را می گفتند و 
من هم از اطلاعات شان استفاده می کردم. 
این کارشناس گفت: یکی از افتخاراتم دیدن 
عصمت  با  تختی  آقا  مرحوم  کشتی های 
آتلی قبل از المپیک 1960 بود که ایشان با 
امتیاز بالا پیروز شد. بعد با کولایف روس 
مسابقه داشت، آن را هم دیدم. یک کشتی 
با کشتی گیر بلغار بود، آن مسابقه را در سالن 
حیدرنیای فعلی برگزار کردند، دقایقی 
کوتاه از این کشتی باقی مانده بود که 
کشتی را بخشید. چند  ؛  کشتی گیر آن 
کشتی با حریفان داخلی هم از آقا 
او  دیدن  بودم،  دیده  تختی 
خوشحالم می کرد. یک خاطره 
وی  دارم.  هم  خوبی  خیلی 
کستان  گفت: تیم راه آهن پا
به تهران آمده بود که با تیم 
راه آهن ایران مسابقه بدهد. 
مرحوم تختی به یک وزن بالاتر 
اما  داشتم  هم  بلیت  بود.  آمده 
از ساعت 4- 5 بعدازظهر حوالی 
جمعیت  و  می پلکیدم  سالن 
که نمی شد داخل  آنقدر زیاد بود 
رفت. در نهایت موفق شدم خودم 
را با دردسر فراوان به سالن برسانم 
و از دست پلیس هم دررفتم تا این 
کشتی را ببینم. دیروقت بود که نوبت 
حریفش  و  شد  تختی  مرحوم  کشتی 
 4 از  که  و در حالی  زد  زود  را خیلی 
بعدازظهر منتظر همین کشتی بودم، 

در یک دقیقه همه چیز تمام شد. آنهایی که 
کشتی بلد بودند به محض اینکه آقا تختی 
گفتند  کرد،  ک  خا را  حریفش  خدابیامرز 
می رود سگک کلاته. این شگرد آقا تختی بود 
و بعد کار تمام شد. حالا بیا خانه و جواب پدر 
و مادر را بده که تا این موقع شب کجا بودی، 

این برای من خیلی خاطره انگیز بود. 
 سلام 

حاج رضایی یادآور شد: وقتی اواخر سال 
گذشته صدای آقا تختی پخش شد، برای 
من حالت رؤیایی داشت. آن روزهایی که 
می رفتم  سالن  به  کشتی  تماشای  برای 
هیچ وقت جرأت نکردم از پله های سالن 
سمتش پایین بروم و سلامی کنم. در حالی 
که خیلی ها این کار را می کردند و گاهی جایی 
که من نشسته بودم آنقدر فاصله اش با آقا 
تختی کم بود که می شد خودم را به او برسانم 
و سلام کنم و او هم جواب سلامم را بدهد. 
که  داشت  ابهتی  او  که  بود  این  حقیقت 
برای من خیلی مقدس بود. دیدید جلوی 
بزرگ تر آدم خودش را جمع می کند؟ البته 
نه هر بزرگ تری، بزرگ ترهایی که آدم خیلی 
برای شان احترام قائل است. این کارشناس 
تصریح کرد: خیلی دلم می خواست به آقا 
تختی سلام کنم و او هم جوابم را بدهد، ولی 
خ نداد.  به خاطر آن ابهت، هرگز این اتفاق ر
گاهی  من هرگز صدایش را نشنیده بودم. 
اوقات در جایی می نشستم که خلوت تر بود 
ولی سر کشتی او همیشه، سالن شلوغ بود. 
وقتی که صدای شان می کردند روی تشک 
بیایند، دوبنده اش پایین بود و همین که 
می آمد، دوبنده را سر شانه اش بگذارد، به 
این فکر می کردم بروم و سلام کنم اما برای 
منِ نوجوان 15- 16 ساله، ایشان هِیمنه ای 
داشت که قابل وصف نبود. همیشه علاقه 

خاصی به آقا تختی داشتم. 

 مرگ
حاج رضایی اظهار داشت: وقتی آن اتفاق 
)مرگ( برای آقا تختی افتاد من کارمند بانک 
بودم، از بانک که بیرون آمدم دیدم خیابان 
یک شکلی است. شعبه خیابان نادری بودم، 
تا سر چهارراه استانبول پیاده آمدم و رسیدم 
به کیوسک، همه چیز تمام شد، مثل آوار خبر، 
روی سرم ریخت. خیلی ها را دیدم که گریه 
ک و کابوس واری بود  می کردند. شب وحشتنا
و هنوز هم هست. زمستان بود، ما همیشه در 
این فصل کرسی می گذاشتیم، نشستم زیر 
کرسی و گریه کن، و بعد دوستانی که کشتی 
کشتی  گفتند تمام سالن های  می گرفتند، 
تعطیل شده و کسی تمرین نمی کند. مرگش 
خیلی شوک آور و تکان دهنده بود و سالها 
گذشت. اغراق نمی کنم ولی در این 56 سال 
هر بار که به هفدهم دی ماه رسیدیم، اذیت 
می شوم. او مرد بزرگی بود که چه چیزهایی 
ازش خودم در کشتی دیده بودم و چه چیزها 

که از او شنیده بودم. 
  یزدانی 

از  صحنه ای  کرد:  عنوان  حاج رضایی 
شکست حسن یزدانی که من ندیدم و از این 
کی است.  بابت هم خوشحالم، صحنه  دردنا
یکسری افراد که مشوقان خوبی نیستند، 
گر حُسن نیت  می گویند برگرد، در حالی که ا
گاهی داشته باشند، این را نمی گویند.  و آ
2020 و جهانی پس از آن،  بعد از المپیک 
حسن یزدانی رفته رفته رو به افول رفت و 
دیوید تیلور بالا آمد. در جهانی 2022 تیلور با 
اختلاف یزدانی را برد و در جهانی 2023 هم که 
ک است،  ضربه فنی اش کرد. این واقعاً دردنا
می توانیم خودمان را فریب دهیم که ورزش 
است و برد و باخت دارد ولی دیدن چنین 
روزگاری برای تک چهره های ورزش مان 

ک است.  خیلی دردنا


